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1. Minnesanteckningar från mötet den 13 september 2011 
Föregående minnesanteckningar lades till handlingarna . 

2. Kulturnämnden informerar 
Kulturnämndens ordförande Hans Peters berättade om kulturnämndens arbete och 
den bibliotekspolicy som finns antagen. I denna finns det uttryckt att folkbibliote-
ken ska erbjuda verksamhet och medier som är anpassade för äldre och funktions-
hindrades särskilda behov. Ansvaret för att äldre och funktionshindrade får sitt 
behov av biblioteksverksamhet tillgodosett delas mellan Kulturnämnden, Social-
nämnden och Äldrenämnden.  
Tillgänglighetsfrågorna och kommunens handikappolicy bevakas av nämnden och 
ses som en del i nämndens arbete med att skapa lika förutsättningar för alla bruka-
re av kommunens anläggningar. Att notera är att vid den biblioteksupphandling 
som ska ske kommer även olika gruppers behov och en rättvis fördelning av till-
gängliga resurser att iakttas. Ingen remiss före fastläggande av upphandlingsun-
derlaget har skett. Noggrann uppföljning kommer att ske av hur biblioteksdriften 
utvecklas. Ingen prisupphandling utan en kvalitetsupphandling. 
 
Under överläggningen framkom att tillgänglighetsaspekten ofta riktas mot perso-
ner med fysiska rörelsenedsättningar. T.ex. synnedsättningar får inte alltid samma 
bevakning. Det är också viktigt att föreningarnas kunskaper utnyttjas bättre när 
exempelvis ett förfrågningsunderlag tas fram. Skillnaden mellan fritidsfrågor och 
kulturfrågor är inte alltid tydlig och det finns ett intresse för aktiviteter för speciel-
la grupper. En samverkan mellan nämnderna borde ske, det finns idag vad gäller 
lokaler, men inte för aktiviteter. Fritidsnämnden har gjort en undersökning av vil-
ka behov som kan finnas för personer som omfattas av LSS, en motsvarande för 
kulturnämnden kunde vara av stort intresse.  
Det finns medel som föreningslivet kan söka för att ordna olika aktiviteter. Att 
upprätta en tillgänglighetspolicy för kulturnämnden är en fråga som Hans Peters 
tar med sig. Även frågan om samverkan mellan flera kommuner. 
 
Det finns ett behov av ökade kunskaper hos såväl politiker som tjänstemän, An-
ders Fredriksson tar med sig den frågan för att se till att den får seriös prövning. 
 
Efter avslutad överläggning tackade rådet för informationen och såg fram emot 
fortsatta ömsesidiga kontakter. 
3. Lägesrapport och diskussion kring projekt om tillgänglig-

hetsfrågor i Nacka kommun 
Catharina Olsén redovisade vad hittills kommit fram i hennes utredningsarbete. 
Mycket har skett och sker i kommunen (bilaga). Sammanfattningsvis kunde man 
notera att det saknas en samlad bild: 
• Kommuntjänstemän deltar vid möten med rådet för funktionsnedsättning, men 
• Olika enheter arbetar med olika/liknande frågor, men samspelar inte. 
• Samordning saknas och då uppstår fördyrande omständigheter.( t.ex. som att 

bygga om nybyggda hem för särskilt boende) 
• Enskilda resurser finns i engagerade medarbetare . 
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Ett seminarium hade också genomförts den 10 november 2011, anteckningarna bi-
fogas. Tankar och funderingar just nu var: 
• Skapa en grupp bestående av tjänstemän från: 

 Sociala tjänster, teknik/trafik, miljö och stadsbyggnad, fastighetskontoret, ar-
betsmarknad, och park och fritid som samordnar tillgänglighetsfrågorna. En är 
samordnare för gruppen. 

• Ta fram ett system för utvärdering och uppföljning. 
• Tydliggöra mål som går att mäta. 
• Införa tillgänglighet i upphandlingsavtalen. 
• Ordna en utbildningsdag för politiker och tjänstemän. 
• Fotoprojekt med fokus på unga människor 

 
Informationen noterades till minnesanteckningarna. 
4. Redovisning av brukarundersökningen 2011 
Redovisningen av brukarundersökningen 2011 för personer med LSS-insatser ska 
lämnas på januarimötet 2012. 
5. Arrangemang utanför mötestiderna 
Lena Evrell påpekade att det kan vara svårt att delta i möten utanför fastlagda mö-
testider för rådet. Det kan vara lämpligare att t.ex. workshops sker som en del i ett 
ordinarie möte. 
6. Arvodesfrågan 
Björn Johannisson påtalar att samtliga medlemmar i rådet borde erhålla ett arvode 
för sitt deltagande i rådets möten och inte enbart kommunens företrädare. Denna 
fråga har väckts tidigare, men utan resultat.  
7. Tider för vårens möten 
Presidiet får i uppdrag att bestämma mötesdagar första halvåret 2012, ett i januari, 
mars resp. april, dock inte v9 och v15. 
8. Ungdomar utan aktivitetsersättning 
Lena Evrell ställer frågan hur kommunen tar hand om de ungdomar/unga vuxna 
med funktionsnedsättning som genom beslut från försäkringskassan inte beviljats 
aktivitetsersättning. 
 
Rådet finner det lämpligt att arbets- och företagsnämnden kommer till nästa möte 
med rådet för information och diskussion. 
9. Kvalitetsuppföljning 
Den upphandlade omsorgen om äldre och personer med funktionsnedsättning har 
under senare tid blivit föremål för en kritisk granskning i media och frågan ställs 
hur Nacka genomför sin kvalitetsuppföljning av ex.vis särskilda boenden. 
Anders Fredriksson informerade om att det finns information på kommunens 
hemsida för vad som gjorts vad gäller äldreomsorgen och resultatet. Socialtjäns-
tens PLUS-enhet har ett uppdrag att titta på kvalitetsuppföljningen och utveckla 
den till att bli ännu bättre. 
 
*********************************************************** 
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Bilaga till minnesanteckningarna ärende 3, vad har gjorts i kom-
munen: 

• Kommunen har öppnat en tillgänglighetsguide på 
www.nacka.se där allmänheten har tillträde till och där 
kommun medborgarna kan lämna synpunkter och 
kommentarer 

• Socialtjänsten lokaler är bättre anpassade till personer 
med funktionsnedsättning  

• Arbetar med tillgänglighetsfrågor enligt ett politiskt 
antaget program, "Åtgärdsprogram för tillgänglighet på 
allmänplats i Nacka kommun".  

• Kommunen tillgänglighetsanpassar kollektivtrafik-
punkter, Exempelvis busshållplatser och dess anslut-
ningsvägar och närmiljö. 

• Ser till att på ett så bra sätt som möjligt få husbyggare 
att följa boverkets (mm) krav på tillgänglighet i bygg-
nader och på tomter. 

• Tjänstemän sitter med i plangrupper och på så sätt 
försöka lyfta tillgänglighetsfrågan i ett tidigt skede.  

• Tjänstemän har tagit fram riktlinjer för tillgänglighet 
i bostäder tillsammans med bygglovsalliansen 

• Kommunen har upplåtit möteslokal till ”Livgivarna” 
(café Lyktan) för c:a 6 månadsträffar per år 

• Kommunen har ingått i utbildningssatsningen för 
personal för målgruppen anhöriga inom ”Livgivar-
na”.(Resultat: ökad medvetenhet och engagemang hos 
inblandade). Lyssnande boendestödjare och deras che-
fer. 

• Kommunen har sett till att Personliga ombudens 
verksamhet vidmaktshålls.( PO är en av de viktigaste 
insatser som gjorts för de psykiskt långtidssjuka med 
kognitiva och andra handikappande funktionshinder.) 

• Socialpsykiatrins chefer och "fotfolk” engagerar sig i 
allt större utsträckning i att ta information från organi-
sationer och synpunkter från brukare och berörda. Sam-
arbetsformerna har blivit bättre och tydligare. För detta 
fordras kunskap om handikappens art och konsekvenser 

• Socialstyrelsens uppmaningar och påbud har gjort sitt 
för den förbättrade attityden 

•  Stöttar olika föreningar att starta upp fritidsaktivite-
ter för personer med funktionsnedsättning, t ex Skuru 
IK Handboll, Korpen etc. 

• Stöttar föreningar som bedriver verksamhet, t ex Stif-
telsen Skota Hem och Nacka HI.  

• Samarbetar med andra kommuner för att tillsammans 
ta fram en gemensam aktivitetskatalog över fritidsakti-
viteter för målgruppen.  

• Tjänsteman sitter med i olika nätverk tillsammans 
med andra som arbetar med fritid för personer med 
funktionsnedsättning. Ett exempel på nätverk är Fri-
hand. 

• Kommunen stöttar en förening att utbilda andra före-
ningar i kommunen i en speciell utlärningsmetodik rö-
rande idrottsaktiviteter för barn och unga med funk-
tionsnedsättning.  

• Kartlägger behov och efterfrågan av fritidsaktiviteter 
med hjälp av föreningar. Kommunen har genomfört en-
kätundersökning med hjälp av föreningen FUB, samt 
med några av Nackas särskoleklasser.  

• Kommunen har byggt en ny bollhall och tagit hjälp 
av en idrottsförening som bedriver verksamhet för per-
soner med rörelsenedsättning för att anpassa bollhallen 
efter föreningens behov. 

• stöttar kolloverksamhet för barn från Nacka med 
Astma och Allergi.  

• öppnar varannan helg en fritidsgård för unga, i åld-
rarna 12-21 år, med funktionsnedsättning utvecklings-
störning.  

• Ser över kontantstödet för föreningarna för att för-
bättra och förtydliga stödet till föreningar som bedriver 
aktiviteter för personer med funktionsnedsättning. 

• Kommunen har varit medarrangörer till fritidsmässan 
Minfritid.nu som riktade sig till personer med funk-
tionsnedsättning Kommunen stöttar föreningar som be-
driver verksamhet, t ex Stiftelsen Skota Hem och 
Nacka HI.  

• Samarbetar med andra kommuner för att tillsammans 
ta fram en gemensam aktivitetskatalog över fritidsakti-
viteter för målgruppen.  
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innesanteckningar på möte med Rådet för funk-
tionshinder torsdagen den 10 november kl 18-20. 
 

Närvarande:  
Inger Fyrsjö Hörselskadades förbund 

Elisabeth Därth ordförande i rådet (C) 
Malin Annegård projektledare ”Utveckling utan gränser” 

Kerstin Fagerström Astma och Allergiförbundet 
Birgitta Weidenhaijn Elöverkänsligas förbund, Nacka/Värmdö 

Cattis Olsén projektledare för projektet Utredningen av Tillgänglighets-
frågor 

Kersti Gudheimsson projektledare, svarade för anteckningar vid mötet 
 
Inledning och presentation. 
Alla presenterade sig och informerade om vilken organisation de repre-
senterar. 
 
Cattis Olsén, projektledare, presenterade projektet och dess mål, som 
bl.a. är att skapa samverkan mellan nämnder och organisationer vad av-
ser alla frågor om tillgänglighet i Nacka kommun. 
Cattis informerade också från en mycket givande konferens som gav 
mycket goda idéer inför det fortsatta arbetet i Nacka. 
På vilket sätt har Rådet samarbetat med Nacka kommun de senaste 
tre åren? 
Rådet har träffat politiker från olika nämnder samt nyckelpersoner 
(tjänstemän) inom olika områden från Nacka kommun. 
Vad är bra i det nuvarande samarbetet? 
Att få möjlighet att träffa politiker och tjänstemän är mycket positivt dock 
upplever rådet att väldigt få förbättringar skett för de funktionshindrade i 
kommunen. 
Vad kan göras bättre?  
Nacka kommun bör ta till sig den kunskap som de olika handikapporga-
nisationerna besitter vid planering och projektering av exempelvis offent-
liga miljöer, bostäder etc. 
Vilka är de största hindren? 
 Rådet anser att det är svårt att nå resultat utifrån varje handikappom-
rådes specifika behov. 
Vad har rådet för förväntningar på kommunen? 
Tidigare fanns en tjänst som handikappkonsulent i Nacka kommun och 
den personens insatser uppskattades väldigt mycket. 
 
Så en stor förväntan/ett önskemål är att en tillgänglighetssamordnare 
anställs som har djupkunskap inom alla handikappområden och samti-
digt kan driva frågorna på ett målinriktat sätt. Rådet poängterade också 
hur viktigt det är att Nacka kommun går ut med information genom ett 
flertal kanaler, alla kan inte använda datorer på grund av sin funktions-
nedsättning. 

M 
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Biblioteken har en mycket viktigt roll som informationskälla. 
Vad har rådet för förväntningar på sig själva? 
Rådets medlemmar upplever att de under många år försökt att nå ut med 
information till allmänhet, representanter från Nacka kommun m fl. Men 
anser ändå att man inte lyckats förändra/förbättra så mycket som man 
önskat. Rådet behöver också bli bättre på att samspela internt för att 
bättre kunna se till helheten. 
Vilken väldefinierad roll ska rådet ha i samspelet med kommunen? 
Vid rådets möten med Nacka kommun har vissa frågor fått (och behöver) 
ett stort utrymme, men tyvärr har det medfört att andra handikappgrup-
per inte nått fram med sina specifika frågor. 
Elisabeth har tillsammans med Andres Fredriksson, socialdirektör, be-
slutat att de ska träffas i ett annat forum just för grupper inom social-
tjänsten. 
 
Och den modellen tror vi kan vara givande för kommande samspel i de 
olika rollerna. 
Att Nacka kommun och hela rådet träffas ett par gånger per termin och 
däremellan träffas fokusgrupper där specifika funktionsnedsättningsfrå-
gor tas upp med den/de nämnder och organisationer i Nacka kommun 
som berörs. 
 
I framtiden bör även tydliggöras om vilka frågor som ska tas upp och en 
tydlig struktur för mötena tas fram. 
 
Cattis skulle vilja i sitt projekt genomföra ett antal delprojekt. Målet för 
dessa skulle vara att ”sätta fart på en ny organisation ” som bättre kan 
svara upp till de funktionsnedsattas behov. 
 
En idé finns att göra en fototävling riktad mot allmänheten på temat till-
gänglighet.(otillgänglighet?) Resultatet skulle kunna leda till en utställ-
ning som visas för allmänheten och pedagogledda visningar för skolbarn. 
Ett annat förslag är att genomföra utbildningar för politiker och tjänste-
män. 
 
När kommunen och Rådet samspelar som bäst, vad har då hänt om 3 år? 
Då finns en grupp tjänstemän och en samordnare som ser till att ta hand 
om dessa frågor så dem hamnar på rätt ställe. 
Finns det något alternativ till att ha ett råd och vad är det i så fall? 
Oklart vad det skulle vara. 
 
För anteckningarna. 
Kersti Gudheimsson 
Projektledare 
Projektenheten, Nacka kommun. 


